
t oseei r ani . i r
شهرنوشت6

امروز ۱.۲میلیون دانش آموز 
تهرانی روانه مدارس شدند

امســال حدود یک میلیون و ۲۰۰هزار نفر 
دانش آموز در کلاس های شــهر تهران حاضر 
خواهند شد و با احتساب کلاس های مدارس 
غیردولتی، ۴۱هزار کلاس درس آماده حضور 
دانش آموزان در شــهر تهــران خواهند بود. 
به گزارش ایســنا، اول مهر مدارس سراســر 
کشــور به روی دانش آموزان باز می شــوند و 
۵۶هــزار همکار فرهنگی در تهــران در بیش 
از ۴هزار مدرســه و ۴۱هــزار کلاس درس به 
اســتقبال بازگشــایی مدارس خواهند رفت. 
عبدالرضا فولادوند، مدیرکل آموزش و پرورش 
شهر تهران با اشــاره به خروج ۷۰۰۰نیرو به 
دلایلی همچــون بازنشســتگی از مجموعه 
آموزش و پرورش شهر تهران گفت: این موضوع 
با ورود تنها ۴۹۰نیروی جدید به این مجموعه 
تناسبی ندارد و متاسفانه بحران نیروی انسانی 
تهران را تهدید می کنــد. این موضوع را اعلام 
کردیم و تــلاش خواهیم کرد که در ســطح 
تهران مشکلات را در این حوزه برطرف کنیم. 
همچنین علی شــهری، مدیرکل نوســازی، 
توسعه و تجهیز مدارس استان تهران آماری از 
مدارس جدید تهران ارائه و بیان کرد: در حال 
حاضر پروژه های آموزشــی بسیاری در دست 
اجراســت، اما تعداد ۵۵ پروژه با ۵۶۰کلاس 
درس و ۷۲هزار مترمربع در مهر ۱۳۹۸ آماده 
تحویل به ادارات آموزش و پرورش شهرتهران 
و شهرستان های اســتان تهران است. از این 
تعداد ۱۱پروژه آموزشی با ۱۱۲کلاس درس و 
۱۳هزار و ۴۹۲مترمربع مساحت توسط خیرین 
مدرسه ســاز احداث می شــود. او با اشاره به 
ساخت مدارس ایمن و استاندارد و تلاش برای 
افزایش ایمنی مدارس موجود گفت: چندین 
پروژه  آموزشی دیگر نیز در دست احداث است 
که شــمار آن به ۱۶۸پروژه بــا ۱۷۶۹ کلاس 

درس می رسد.
    

برخورد قانونی با مهدهای 
کودکی که معلولان را نمی پذیرند 

مدیــر کل دفتر امور کــودکان و نوجوانان 
سازمان بهزیستی در واکنش به اجتناب برخی 
مهدهای کودک از پذیرش کــودکان معلول 
گفت: اگر مواردی از اجتناب پذیرش کودکان 
معلول مشاهده شــود، افراد می توانند بطور 
مستقیم به سازمان بهزیســتی منتقل کنند 
یا به شماره پیامکی ۳۰۰۰۰۱۲۳۳۳ گزارش 

دهند، تا برخورد لازم صورت گیرد.
به گزارش ایلنا، ســعید بابایی در ارتباط با 
عدم پذیرش کودکان معلول در برخی مهد های 
کودک، تصریح کرد: طبق دســتورالعملی که 
از ســال های پیش به مهد هــای کودک ابلاغ 
شده، در صورتی که ســطح معلولیت کودک 
به گونه ای باشد که نیازمند خدمات نگهداری 
خاصــی نباشــد، مهدها موظف بــه پذیرش 
کودکان دارای معلولیت هســتند. هم اکنون 
هم خیلی از مهدها به پذیرش کودکان دارای 
معلولیت اقدام می کنند و این کودکان در کنار 
 دیگر همسالان خود به امکانات پرورشی لازم

 دسترسی دارند.  
او در تشریح موضوع ادامه داد: گاه کودکان 
دارای معلولیــت نیازمند خدمــات خاصی 
هســتند که با حضــور در مهد عــادی از این 
مراقبت ها محروم می مانند. برای این دســته 
از کودکان، ســازمان بهزیستی مراکز خاصی 
را دارد که سه روز در هفته با مراقبت های لازم 
و مربیان ویژه نگهداری می شــوند.  بابایی در 
ارتباط با عواقب چنین تخلفاتی برای صاحبان 
مهدهــا گفت: چنیــن متخلفانــی در اولین 
مرحله تذکر دریافت می کنند، ســپس برای 
پاسخگویی فرا خوانده می شوند، اما شرط این 
 رسیدگی آن است که مدعی خصوصی وجود 

داشته باشد. 

از گوشه و کنار

ریحانه جولایی

گرانی چادر مشــکی موضوعی 
اســت که در هفته های اخیر سر و 
صدای زیادی به پا کرده و اعتراضاتی 
را برانگیختــه اســت. بیشــترین 
اعتراض و ناراحتی از بالا رفتن قیمت 
چادرمشکی نیز ازسوی نمایندگان 

مجلس و روحانیون بوده است. 
یکی از مسائلی که در کنار گران 
شدن قیمت چادر به گوش می رسد 
وارداتــی بودن چادرهای مشــکی 
است. گفته می شــود ۹۳درصد از 
پارچه چادرهای مشــکی از طریق 
واردات به دســت مردم می رســد؛ 
این درحالی اســت که این کالا یکی 
از اجناس پرمصرف در ایران است و 
طرفداران زیادی دارد و با این حال 

تنها ۷درصد آن تولید داخلی است.
افزایش عجیب قیمت 

چادرمشکی
این روزها قیمت چادر مشــکی 
این طور که گفته می شــود به دلیل 
تخصیص نیافتن ارز دولتی بســیار 
افزایــش یافته اســت؛ به طوری که 
خانم های چــادری برای خرید یک 
قواره چــادر معمولی که در ســال 
گذشته بین ۱۰۰ تا ۳۰۰ هزار تومان 
هزینه می کردند، امســال باید بین 
۵۰۰ هزار تا یک میلیون و ۳۰۰ هزار 

تومان هزینه کنند.
اما قصه از آنجا شــروع شــد که 
نوســان های نرخ ارز بر اصلی ترین 
نمــاد حجــاب، یعنــی پارچــه 
چادرمشــکی، نیز تأثیر گذاشــت. 
بســیاری معتقدند در یک ســال 
اخیر، انتظار می رفــت برای تأمین 
این محصــول که »حجــاب برتر« 
نامیده می شــود و دختران و زنان 
بسیاری از آن اســتفاده می کنند، 
تمهیداتی اندیشــیده شود و حال 
ســوال اینجاســت چرا مسئولان 
برای ارزان  کردن و دردسترس قرار 
دادن آن تــلاش نمی کنند؟ این در 
حالی است که حتی گفته می شود 

وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی 
نیز مکلف شــده ایــن محصول را 
به عنوان محصول فرهنگی بشناسد 
و معافیت هــای مالیاتــی بــرای 

تولیداتش در نظر بگیرد.
خــوب می دانیــم کــه در چند 
وقت گذشــته هیچ کالایی از گرانی 
و افزایــش قیمت در امــان نمانده 
است؛ از طلا و ارز گرفته تا میوه و هر 
آنچه که فکرش را بکنید. باتوجه  به 
وضعیت معیشتی و اقتصادی مردم 
جامعه، بسیاری از شغل ها از دست 
رفته و کارگاه های تولیدی تعطیل 
شده اند. بازار از کالاها و محصولات 
خارجی پر شده و واردات محصولات 
ضــروری و غیرضــروری وارداتی 
بخشــی زیادی از بازار را از آن خود 

کرده است.
بســیاری از تولیدکننــدگان 
با وجود گران شــدن پارچه، سعی 
می کنند قیمت محصولات شــان را 
تثبیت کنند؛ اما این امر به ســختی 
امکان پذیــر اســت؛ چراکه قیمت 
پارچه نیــز جهشــی خیره کننده 
داشــته اســت. تولیدکنندگان از 
مســئولان انتقاد می کنند که چرا 
از اختصــاص ارز تأمین محصولات 
حجاب کوتاهی می کننــد. در این 
بین اسدالله ســلیمانی، مدیرعامل 
انجمن تولیدکنندگان محصولات 
عفاف و حجاب، به خبرگزاری فارس 
گفته است: »قیمت چادر پنج  برابر 
شده؛ چون قبلًا پارچه این محصول 
با ارز سه هزارتومانی و هر یارد چادر 
۶ هزار و ۸۰۰ تومان خریده می شد. 
اکنون قیمت ارز ۱۴ هزار تومان شده 
و ارز دولتی به این محصول تخصیص 
داده نمی شود و پارچه آن با ارز آزاد 
خریده می شود؛ ازاین رو، قیمت آن 

پنج برابر افزایش یافته است.«
بر اســاس گفته های سلیمانی، 
امســال قرار بود چهار میلیون متر 
پارچه چادر مشکی در تنها کارخانه 
داخل ایران تولیــد و تولید کارخانه 
دو برابر شود و به هشت میلیون متر 
برسد، اما این افزایش حداقل در بازار 

که مشهود نبوده است.

سلیمانی با اشاره به اینکه دولت 
برای حمایت از کارخانه داخلی چند 
سال اســت که تعرفه ۳۳ درصدی 
به واردات پارچه چادرمشکی وضع 
کرده اســت و خانم هــای محجبه 
در قبــال هر چادری کــه می خرند 
۳۰ هزار تومــان در قبال این تعرفه 
پرداخت می کنند، ادامــه داد: این 
تعرفه با هدف رشد کارخانه داخلی 
وضع شده تا امکان گسترش تولید 
چادرمشــکی در داخل فراهم شود 
و در تولیــد این محصــول خودکفا 
شــویم. اگر این تعرفه واقعاً منجر به 
تولید چادرمشــکی در داخل ایران 
شــود ما هم موافق آن هستیم، اما 
متأســفانه نه تنها این کارخانه رشد 
نکرد و گره ای از گره های کور تولید 
پارچه چادرمشــکی باز نشد، بلکه 
باعث گرانی بیشتر این محصول هم 

شده  است.
او همچنین اعلام کــرد: مطرح 
می شــود که این کارخانــه رنگ و 
نخ مورد نیاز خود را نــدارد، اما این 
بهانه قابل قبول نیســت، چراکه دو 
کارخانه داخلی نخ ایــن کارخانه را 
تأمین می کنند. چند ماه پیش نیز 
مسئولان کارخانه مطرح کردند که 
رنگ را وارد کرده ایم. آیا برای چند 

ماه رنگ وارد کرده بودند؟
ایــن تولیدکننــده محصولات 
حجاب با انتقــاد از اینکــه به  رغم 
توافقی که با این کارخانه برای تأمین 
پارچه تولید کننــدگان محصولات 
حجاب صورت گرفته بــود، پارچه 

تولیدی به بازار تهران داده شــد و 
تولیدکنندگان محصولات حجاب 
مجبور هستند پارچه را با یک واسطه 
و گران تر خریــداری و محصول را 
گران تر بــه دســت مصرف کننده 
برســانند، گفــت: »اکنــون کــه 
تولید کنندگان محصولات حجاب 
نیاز به حمایــت دارند، چرا باید یک 
واسطه ایجاد کرد و پارچه را گران تر 

به تولید کنندگان داد.«
 دلالان، 

مقصر گرانی چادر مشکی
در ایــن میــان گروهــی از 
مســئولان و دســت اندرکاران این 
حوزه معتقدند نقــش اصلی گران 
شدن پارچه چادرمشکی را دلالان 
بــازی می کنند. دلالانــی که یک 
روز منفعــت خــود را در دریافت 
اخذ ۴۲۰۰ تومانــی و عدم واردات 
می دیدند، امروز مواد اولیه مربوط به 

تولیدکننده را وارد می کنند، اما آن 
را با قیمت گزاف به دست واردکننده 
می رسانند و یا آن ها را در انبار های 
خود احتکار و نگهداری می کنند تا از 
این طریق تعادل میان عرضه و تقاضا 
را به هم ریخته و بــا افزایش قیمت 
کالا بتوانند بهره بــرداری لازم را از 

این گرانی ها ببرند.
یک منبــع آگاه در همین رابطه 
به خبرگــزاری میزان گفتــه بود: 
»موضوعی که این روز ها بیشــتر از 
هر زمانی به کشــور و اقتصاد آسیب 
رســانده و منجــر بــه گرانی های 
دوره ای شــده، واردات انحصــاری 
اســت؛ در زمینــه واردات چادر و 
همچنین مــواد اولیه نیــز انحصار 
مشــکلات زیادی برای کشــور به 

وجود آورده است.«
به گفتــه این منبع آگاه شــاید 
یکی از دلایل به هم خوردن عرضه 
و تقاضا، به رغم واردات چادر و مواد 
اولیه تولید آن احتکار و عدم توزیع 
چادر های وارد شده در بازار توسط 

واردکنندگان باشد.
یکی دیگر از علت هایی که برای 
بازدهی و تولید کم چادر از ســوی 
تولیدکننــدگان چادر در کشــور 
مطرح شده مشکل مربوط به تامین 
مواداولیه بوده است؛ مواد اولیه چادر 
که همان نخ است در سه کلاس وارد 
کشور می شــود که در حال حاضر 
تولیدی ها مدعی هســتند این مواد 
اولیه یا به دســت آن ها نمی رسد یا 
با قیمت بالا می رســد و بــرای آنها 
صرفه اقتصادی بــرای تولید چادر 

وجود ندارد.
به نظر می رسد یکی از اقلامی که 
باید برای واردات سریعتر آن از سوی 
نهاد ها و دستگاه های متولی اقدامی 
صورت بگیرد نخ های موردنیاز جهت 
تولید چادر است تا هم تعداد زیادی 
کارگر به ســر کار خود بازگردند هم 
بتوان مشکلات عرضه چادر در بازار 

را رفع کرد.
اما نکتــه جالب این اســت که 
واردات نخ ماننــد واردات چادر به 
مشــکل برنخورده است و همچنان 
نخ مورد نیاز بــرای تولید چادر وارد 
کشور می شود، اما اینکه این نخ چرا 
به دست تولیدکنندگان نمی رسد، 
ســوالی اســت که باید مسئولان و 

متولیان امر پاسخ بدهند.
 »جریان مرموز« 

افزایش قیمت از نظر برخی
تندترین واکنش ها به این گرانی 
اما مربوط به قشر مذهبی است. یکی 

از نمایندگان اصولگرا گفته اســت: 
»جریانی مرموز در گرانی بازار چادر 
مشــکی نقش دارد«، و ادامه داده: 
»در این بــاره اگر تقصیــری وجود 
دارد باید مقصر شناسایی شده و در 
صورتی که تهدید خارجی را شاهد 

هستیم باید با آن مقابله کنیم.« 
حجت الاســلام احد آزادی خواه 
در گفت وگویی که با ایســنا داشت، 
با اشــاره به مشــکلات بازار چادر 
مشــکی و گرانی در این بــازار بیان 
کرد: »جریان مرموزی در کار است 
که برخی مقدســات ما را تضعیف 
کند، چــرا در میان ایــن همه کالا 
 چادرمشــکی باید با ایــن بحران 

مواجه شود؟«
او اضافه کرد: »یکی از نمایندگان 
در مجلس به گران شدن چادر برای 
ترویج بدحجابی و گرانی مســکن 
برای تاخیر در ازدواج اشــاره کرد، 
اعتقاد من بر این است که این موضوع 
دور از انتظار نیســت بــه هر حال 
افرادی که پیشرفت آموزه های اصیل 
اســلام در انقلاب را دوست ندارند 
قصد دارند در این حوزه مانع ایجاد 
کنند و غیرمســتقیم بی حجابی را 

ترویج دهند.«
این عضو هیات رئیسه کمیسیون 
فرهنگی مجلس خاطرنشــان کرد: 
»کمیســیون فرهنگی باید در بعد 
نظــارت از طریــق وزارتخانه های 
مربوطه یعنی وزارت صنعت و وزارت 
فرهنگ و ارشــاد اســلامی با قوت 
به این موضوع ورود کــرده و علل و 

عوامل این مشکل را بررسی کند.«
در بخش دیگر ایــن اعتراضات 
حمد امیرآبادی فراهانی، عضو هیات 
رئیسه مجلس در توییتر خود نوشت: 
»در حالی که بازگشــایی مدارس و 
دانشگاه ها در پیش است قیمت چادر 
مشکی افزایش یافته است و هزینه 
تهیه یک چادر که در ســال  گذشته  
۱۰۰ تا ۳۰۰ هزار تومــان بوده در 
حال حاضر بــه ۵۰۰ تا ۱۳۰۰۰۰۰ 
تومان رسیده  است. یعنی کاری که 
رضاخان با کشف حجاب نتوانست 
انجام دهد بــا گرانی قیمت چادر در 

حال انجام است.«
واکنش هــای تنــد نســبت به 
گرانی چادر مشکی به اینجا خلاصه 
نمی شود، بســیاری دیگر معتقدند 
گرانی پارچه چادرمشــکی دلیلی 
است تا چرخشــی به سوی حجاب 
اختیاری ایجاد شود و از این طریق 
قشــر مذهبی مجبور شوند چادر را 

کنار بگذارند.

معترضان، شوک های قیمتی چادرمشکی را به عوامل مختلفی نسبت می دهند

جریان مرموز، منگنه تولید و جولان  دلالان

یادداشت

شهربانو امانی،عضو شورای شهر تهران

 ما برای اینکه تغییر رویکرد در مدیریت شهری را نهادینه 
کنیم و بتوانیم نیم نگاهی به زنان جامعه را در مدیریت شهری 
اعم از فضای شهر، فضای کارگاهی و منظر شهری گرفته و در 
تمام تصمیم گیری ها و به طور کلی این نگاه و تغییر رویکرد را 
نهادینه کنیم، ماده ۷۴ را در برنامه سوم شهر تهران گنجانده ایم 
که زنان عهده دار ۳۰ درصد مدیریت میانی به بالای مدیریت 
شــهری باشــند؛ ما از اول دوره به دنبال این تغییر رویکردها 

هستیم که همه تصمیم گیری ها و تصویرسازی ها نمایان شود.
تغییر رویکرد کار راحتی نیست و بسیار سخت و بی بازده 
است؛ اما در حال پیش بردن آن هســتیم و در شورا هم به این 
موضوع به عنوان یک اصل پذیرفته شده توجه می کنیم. به طور 
مثال در بحث ایمن سازی محیط شهری، در بخش هایی محیط 
شهری بی دفاع است، مثلا جاهایی وجود دارد که نیاز به نور دارد 
یا پل های عابر پیاده نیاز به رسیدگی دارند. یک زمان تذکراتی 
وجود داشت و دغدغه هایی بود که توسط ما اعلام شد و مورد 

توجه قرار گرفت.

همه این ها  لازم است، اما کافی نیســت و باید ادامه داشته 
باشد. شــهروندان، خصوصا خانم ها باید از طریق روش هایی 
مانند تلفن های ســه رقمی ۱۳۷ به عنوان چشم بینا و ناظر بر 
مدیریت شهری، این مسائل را تذکر بدهند و این تذکرات باید 

مورد توجه قرار بگیرد.
در بخش دیگر بــرای اصلاح زیربناها ســعی کردیم زنان 
فعال و فرهیخته و مدیر و مدبر جامعه را تشویق و تقویت کنیم. 
شورایاری ها به عنوان واسطه بین مردم و محلات به نوعی این 
اختیار را خواهند داشت که ابزار نظارتی و رابط بین اعضای شورا 

و شورای شهر تهران و محلاتشان و مردم محله باشند.
خوشــبختانه این دوره و دوره قبل ما ۵ درصد رشــد 
در منتخبــان محلات داشــتیم و در شــورایاری، زنان 

بیشتری حضور دارند که انشــالله این ها در تصویرسازی 
و تصمیم گیــری در کف محله و به عنــوان نماینده های 
محلی مردم بتوانند در مدیریت محلی تاثیرگذار باشند؛ 
در مدیریت محلی ما درواقع بیشتر بعد نظارتی را تقویت 

می کنیم.
 در برنامه های کوتاه مــدت هم، در تبلیغــات میدانی و 
نام گذاری معابر و میادین و خیابان ها از زنان فرهیخته و نام آور 
و شهید یک تغییر رویکرد در کمیته نام گذاری شواری شهر 
در دستور کار قرار داده شده اســت. ما سعی می کنیم که در 
همه امور تا جایی که می توانیم کارمان را پیش ببریم و وقتی 
برنامه باشــد، مکلفند همه مدیران در مراحل اجرا هم به آن 

توجه کنند.

ضرورت حضور زنان در مدیریت شهری

یکی از نمایندگان اصولگرا 
گفته است »جریانی مرموز 
در گرانی بازار چادر مشکی 

نقش دارد«، و ادامه داده: 
»در این باره اگر تقصیری 

وجود دارد باید مقصر 
شناسایی شده و در صورتی 
که تهدید خارجی را شاهد 

هستیم باید با آن مقابله 
کنیم.« 

یکی از مسائلی که در کنار 
گران شدن قیمت چادر 

به گوش می رسد وارداتی 
بودن چادرهای مشکی 

است. گفته می شود 
93درصد از پارچه 

چادرهای مشکی از طریق 
واردات به دست مردم 

می رسد؛ این درحالی است 
که این کالا یکی از اجناس 

پرمصرف در ایران است
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